
Зона відчуження — уні
кальний біосферний 

заповідник, який щорічно 
відвідують десятки тисяч 
туристів. Майданчик, де 
втілено унікальні за при
родою та інженерними рі
шенням об’єкти. Хаб аль
тернативної енергетики 
та місцезнаходження да- 
та-центрів. Такими плана
ми розвитку Чорнобиля в 
інтерв’ю Укрінформу по
ділився голова Державно
го агентства з управління 
зоною відчуження Віталій 
ПЕТРУК.

— Які головні напрями 
співпраці вашого агентства 
з міжнародними партнера
ми?

— Основну міжнародну 
співпрацю сконцентровано 
довкола завершення двох 
основних проектів: будівни
цтва нового безпечного кон- 
файнменту (НБК) і сховища 
відпрацьованого ядерного 
палива для ЧАЕС СВЯП-2. 
Роботи щодо обох проектів 
перебувають на фінальній 
стадії.

Також постійно спів
працюємо з Єврокомісією 
та країнами-партнерами 
у розбудові системи пово
дження з радіоактивними 
відходами — будівництві 
нових сховищ, підвищен
ні їх фізичного захисту, за
побіганні розповсюдженню 
зброї та матеріалів масового 
знищення, обміні досвідом і 
технологіями в цій галузі.

— Коли планується за
вершення обох проектів?

— На сьогодні проходи
мо етап введення НБК в екс
плуатацію. Згідно з графі
ком, який не переглядали, 
дата введення арки в екс
плуатацію — 15 грудня 2018 
року. Хоч тут ідеться швид
ше про завершення контр
акту з основним підрядни
ком — компанією Ноvаrка.

Щодо проекту СВЯП-2, то 
в грудні цього року планува
ли перейти до етапу «гаря
чих» випробувань, але є сиг
нали, що підрядник Ноltес 
може не встигнути закінчи
ти «холодні» випробування 
до кінця року.

Обидва об’єкти унікаль
ні у світі, й саме тому їх бу
дівництво надзвичайно 
складне. З  огляду на це прі
оритет не стільки в термі
нах введення в експлуата
цію чи завершення будів
ництва, скільки в отриман
ні функціональних і безпеч
них об’єктів.

—- Сховище відпрацьо
ваного ядерного палива

СВЯП-2 стосується палива 
лиш е з  ЧАЕС?

— Так, це сховище буду
ють лише для відпрацьова
ного ядерного палива з ЧА
ЕС. На території зони від
чуження Енергоатом бу
дує централізоване схови
ще відпрацьованого ядер
ного палива (ЦСВЯП). Во
но призначене для всіх АЕС 
країни. Наскільки знаю, йо
го будівництво теж триває 
за графіком.

— Про що йдеться — 
зняття ЧАЕС з експлуата
ції? Її експлуатували?

— ЧАЕС експлуатували 
з вересня 1977 року по гру
день 2000-го. Згідно із За
коном «Про використання 
ядерної енергії та радіацій
ну безпеку», атомні енер
гоблоки після зупинки ма
ють знімати з експлуатації. 
В ідеалі на місці АЕС має бу
ти, умовно кажучи, зелена 
галявина. Але через склад
ності, які виникли після ава
рії на ЧАЕС, її зняття з екс
плуатації має особливості.

Програму зняття ЧАЕС з 
експлуатації було розрахо
вано на 64 роки, але за умо
ви її повного і вчасного фі
нансування. Сьогодні ми до
сягл и  певних успіхів: 1-3  
енергоблоки повністю звіль
нено від ядерного пали
ва, зокрема пошкодженого. 
Триває демонтаж обладнан
ня, де це можна робити від
повідно до стандартів без
пеки. Крім того, триває пе
ретворення об’єкта «Укрит
тя» на екологічно безпечну 
систему. Визначено етап- 
ність, і її реалізують: буду
ють НБК, проводять демон
таж нестабільних конструк
цій — усе, що всередині ар
ки, має бути розібрано й по
ховано. Відповідно до розви
тку науки й техніки вирішу
ватимемо, як діяти далі.

— А яким бачите майбут
нє зони відчуження зага
лом? Який вона вигляд ма
тиме, скажімо, за 10 років?

— Після створення Чор
нобильського радіаційно- 
екологічного біосферного 
заповідника, куди увійшли 
80% зони, ця територія роз
виватиметься як природний 
резерват з обмеженим до
ступом людини. Решта зони 
поблизу ЧАЕС — це тери
торія спеціального промис
лового використання. Зако
нодавче підгрунтя для роз
витку зони відчуження саме 
в таких площинах агентство 
вже заклало, уряд підтри
мав, і відповідні проекти пе
ребувають у Верховній Раді.

За оцінкою фахівців, при
рода у зоні відчуження по
вернулася до того стану, 
який був 200 років тому. На
віть до створення біосфер
ного заповідника антропо
генний вплив людини тут 
мав місце , лише на близько 
5—7% території, решта зони 
належала сама собі й розви
валася самостійно.

Так звана територія про
мислового використання бу
де майданчиком для вдоско
налення інфраструктури 
поводження з радіоактив
ними відходами, відпрацьо
ваним ядерним паливом, а 
також для розвитку альтер
нативної енергетики. Тобто 
за 10 років я б хотів побачи
ти зону відчуження осеред
ком науки, освіти і високих 
технологій.

— Ви згадали про вико
ристання зони як майдан
чика для розвитку альтер
нативної енергетики. Уже є 
конкретні проекти?

— Поки що все лише на 
початковій стадії. Одна не
велика сонячна електро
станція на 1 МВт уже пра
цює, ще одну будують біля 
Чорнобиля, також невели
ку — до 1,5 МВт. Було зда
но в оренду осушену час
тину ставка-охолоджува- 
ча, там працює інвестор, го
тує проект з будівництва со
нячної  електростанції Ці 
об’єкти нерухомості ми зда
ли в оренду за процедурою 
Фонду держмайна.

Розглядають питання 
створення вітроелектро
станцій. Одне з рішень на
дання згоди на розроб
ку землеустрою під вітрові 
електростанції перебуває в 
Секретаріаті Кабінету Мі
ністрів. Там український ін
вестор. Якщо говорити про 
іноземних інвесторів, то со
нячним проектом займа
ються французи. Також є 
певний інтерес американ
ців, обережна зацікавле
ність — у японців.

-- - А як щодо туристів?
Чорнобиль стає дедалі при
вабливішим туристським 
маршрутом.

—- Я б не говорив про ту
ристів чи туристичний на
прям. Усе-таки це закрита 
зона, потенційно небезпеч
на для звичайного туризму. 
Ми називаємо цих людей 
відвідувачами. Зростання 
інтересу громадян до зони 
стало для нас певного неспо
діванкою. Торік був певний 
рекорд —- близько 50 тисяч 
відвідувачів. Цього року вже 
можна говорити, що їх буде

ще більше. І понад 70 відсо
тків з них іноземці.

Активно працюємо над 
удосконаленням, скажімо 
так, нашої інфраструктури, 
щоб відвідування зони бу
ло комфортним. Наприклад, 
на початку жовтня на КПП 
«Дитятки» плануємо від
крити інформаційний центр 
для відвідувачів.

— Для відвідувачів іс
нує якась радіаційна небез
пека? Є загрози виносу ра
діонуклідів за межі зони? 
Пам’ятаєте, які пристрасті 
були у соцмережах, коли у 
червні загорівся так званий 
рудий ліс.

— За умови дотримання 
правил поведінки в зоні від
чуження жодної радіацій
ної небезпеки для відвіду
вачів немає. Потенційна не
безпека виносу радіонуклі
дів за межі зони може бути 
внаслідок пожеж. І тому од
не з наших найголовніших 
завдань - зробити все мож
ливе, щоб запобігти займан
ням у зоні відчуження. Ми 
ініціювали створення систе
ми раннього виявлення по
жеж, будівництво 15 спосте
режних веж, проводимо мо
дернізацію техніки й лісових 
пожежних станцій у зоні.

Уже створено надійну су
часну систему моніторингу 
радіаційного стану — ввели 
в експлуатацію в 2015 році. 
На всій території розташо
вано 47 датчиків, які працю
ють у режимі реального ча
су і щодві години передають 
інформацію на центральний 
сервер. У разі виникнення 
надзвичайної ситуації, на
приклад пожежі, вони пе
реходять у спеціальний ре
жим і можуть інформувати 
щодві хвилини про реальну 
ситуацію з потужністю дози 
опромінення. Система може 
не лише передавати сучас
ний стан, а й робити прогно
зи зміни радіаційного стану 
з урахуванням природних 
умов — дощу, вітру, воло
гості повітря тощо. 

Коли була пожежа у черв
ні, то система надійно спра
цювала, а інформація, надана 
громадянам, була достовір
ною та об’єктивною. Завдяки 
оперативним діям пожежни
ків змін радіаційного стану 
за межами зони відчуження, 
які могли б давати підстави 
для тривоги, не було.

Василь КОРОТКИЙ,
Укрінформ

Відень
(Надруковано 

зі скороченнями)


